
Protokół Nr XLIX/14

z XLIX sesji Rady Miasta Piły, która odbyła się w dniu 31 lipca 2014 r.

w sali 229b Urzędu Miasta Piły

(czas trwania godz. 12:00 – 13:20)

Obrady  XLIX  sesji  Rady  Miasta Piły  otworzył  Przewodniczący  Rady  Miasta  Piły  Rafał 

Zdzierela.  Po  stwierdzeniu  quorum –  obecnych  było  21  radnych  (nieobecni  byli:  radny Jacek 

Bogusławski i radny Zbigniew Kosmatka), Przewodniczący  powitał radnych i przybyłych gości. 

Listy obecności radnych i gości stanowią załącznik do protokołu.

Przewodniczący Rady Miasta Piły Rafał Zdzierela przedstawił wniosek Prezydenta Miasta Piły 

w sprawie zwołania sesji Rady Miasta Piły, wraz z porządkiem obrad – wniosek wraz z porządkiem 

obrad stanowią załącznik do protokołu. Przewodniczący poinformował Radnych, że dzisiejsza sesja 

będzie się odbywała w trybie głosowania przez podniesienie ręki.

Porządek obrad przedstawiał się następująco:

1.Sprawy regulaminowe.

2.Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXIII/298/12 Rady Miasta Piły z dnia 28 sierpnia 

2012 r. w sprawie podziału Gminy Piła na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i numerów oraz 

liczby radnych wybieranych w okręgu wyborczym - druk nr 875.

3.Projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  uchwały  Nr  XXV/327/12  Rady  Miasta  Piły  z  dnia  30 

października 2012 r. w sprawie podziału Gminy Piła na stałe obwody głosowania, ustalenia ich 

numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych - druk nr 876.

4.Projekt uchwały w sprawie nadania nazwy dla skweru - druk nr 877.

5.Projekt uchwały w sprawie nadania nazwy dla ronda - druk nr 878.

6.Projekt uchwały w sprawie nadania nazwy dla skweru - druk nr 879.

7.Zamknięcie obrad.

Ad 1.

Przewodniczący Rady Miasta poinformował, że odczytanie protokołu z poprzednich sesji nastąpi 

na sierpniowej sesji Rady Miasta Piły.

Ad 2. i Ad 3.

Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXIII/298/12 Rady Miasta Piły z dnia 28 sierpnia 



2012 r. w sprawie podziału Gminy Piła na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i numerów oraz 

liczby  radnych  wybieranych  w  okręgu  wyborczym  zreferował  Roman  Szarzyński,  sekretarz 

Gminy Piła. Sekretarz poinformował Radę, że omówi łącznie dwa projekty uchwał.

Radny Mieczysław Karpiński zapytał czy Komisarz Wyborczy był informowany o dodatkowych 

uwagach zgłoszonych na nadzwyczajnej sesji dwa tygodnie temu, które dotyczyły mieszkańców ul. 

Wojska Polskiego, którzy zostali przekierowani z obwodu przy ul. Kraszewskiego do obwodu przy 

ul. Wojska Polskiego i drugi wniosek zgłosił radny Janusz Kubiak.

Sekretarz  Gminy  odpowiedział,  że  z  tego  co  wie,  a  konsultował  się  z  biurem  Komisarza 

Wyborczego,  oficjalnie  wpłynęła tylko jedna skarga i  dotyczy ona omawianej  ul.  Mickiewicza.

W pozostałych okręgach i obwodach Komisarz nie dopatrzył się naruszeń, w związku z tym, jak 

sama nazwa wskazuje,  są to stałe obwody do głosowania.  Zmiany w obwodach do głosowania 

mogą następować, oprócz braku spójności terytorialnej, tylko w dwóch przypadkach: zmiany liczby 

mieszkańców  w  danym  obwodzie  lub  zmiany  granic  jednostek  pomocniczych.  Na  żadne  inne 

zmiany Komisarz Wyborczy nie wyraża zgody.

Radny Leszek Łado zapytał czy dla okręgu wyborczego nr 7., a więc ul. Mickiewicza 107 do 135, 

lokal wyborczy będzie się znajdował w przedszkolu na ul. Reja.

Roman Szarzyński, sekretarz Gminy potwierdził.

Głosowanie Ad 2.:

Radni  podjęli  uchwałę  większością  głosów,  przy  20  głosach  „za”  i  przy  1  głosie 

„wstrzymującym się”.

Głosowanie Ad 3.:

Radni  podjęli  uchwałę  większością  głosów,  przy  20  głosach  „za”  i  przy  1  głosie 

„wstrzymującym się”.

Ad 4.

Projekt  uchwały  w  sprawie  nadania  nazwy  dla  skweru  omówiła  Julita  Mudyna,  dyrektor 

Wydziału Gospodarki Nieruchomościami.
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Radny Paweł Dahlke  odnosząc się do wszystkich trzech uchwał powiedział, że jego uwaga do 

Przewodniczącego i Prezydenta jest taka, żeby nie łamać dobrej praktyki. Radny powiedział,  że 

wydaje mu się, iż tego typu głosowań, gdzie imiennie głosuje się nazwy czy przyznaje się tytuł 

honorowego obywatela Miasta, do tej pory dotyczyła taka praktyka, że na sesji nie dyskutuje się

o  tym,  bo  byłoby  to  nieeleganckie.  W  tym  przypadku  tryb  wejścia,  z  nieznanych  Radnemu 

powodów, jest  przyspieszony.  Na poprzedniej  sesji  Prezydent  mówił  o  tym,  że dobrze by było 

gdyby uchwała była przed świętem wojskowym, ale zdaniem Radnego brak omawiania tego typu 

spraw  na  posiedzeniach  Komisji  jest  złym  precedensem.  Odnosząc  się  do  projektu  nadania 

skwerowi  imienia  kardynała  Ignacego  Jeża,  Paweł  Dahlke  powiedział,  że  szanując  dorobek

i historię kardynała, o których czytał chciałby zapytać czy były jakiekolwiek związki kardynała

z Piłą.

Rafał  Zdzierela,  przewodniczący  Rady  Miasta  Piły  poprosił  radnego  Pawła  Dahlke

o uszczegółowienie czego dotyczyło sugerowanie Przewodniczącemu, że łamie dobrą praktykę.

Radny  Paweł  Dahlke  odpowiedział,  ze  dotyczy  tego,  że  tego  typu  uchwały  powinny  być 

omawiane  wcześniej  na  posiedzeniach  Komisji,  tak  jak  mówi  nasz  statut,  a  nie  na  sesji 

nadzwyczajnej, bo w przypadku tych uchwał akurat, w przeciwieństwie do tej,  którą omawiano 

przed  chwilą,  nie  ma  takiego  przymusu,  żeby  omawiać  dzisiaj  na  sesji,  bez  wcześniejszych 

posiedzeń Komisji.

Przewodniczący Rady Miasta Piły  powiedział, że Ustawa o Samorządzie Gminnym przewiduje 

taki tryb i z takiego trybu skorzystał Prezydent.

Radny Paweł Dahlke odpowiedział, że nie mówił o łamaniu prawa, bo tego nie ma, tylko mówił

o łamaniu pewnych dobrych praktyk, czyli wypracowanych przez lata sposobów działania Rady 

Miasta.

Przewodniczący  Rafał  Zdzierela  powiedział,  że  nie  życzy  sobie,  żeby  w  kontekście 

Przewodniczącego,  mówić  o  łamaniu  dobrej  praktyki,  ponieważ  oprócz  dobrej  praktyki 

zobowiązują go także przepisy prawa, które w tym zakresie są jednoznaczne. Przewodniczący Rady 

zapytał mecenas Bożenę Krutulską-Góral czy Przewodniczący może postąpić inaczej.

Radca Prawny Bożena Krutulska-Góral  powiedziała, że przepis  stanowi, że na wniosek wójta 

lub co najmniej  1/4 ustawowego składu Rady Gminy,  Przewodniczący obowiązany jest  zwołać 

sesję na dzień przypadający w ciągu 7 dni od dnia złożenia wniosku.
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Radny  Paweł  Dahlke  powiedział,  że  dlatego  uwaga  Radnego  była  skierowana  nie  tylko  do 

Przewodniczącego,  ale  też  do  wnioskodawcy.  Jeżeli  był  taki  wniosek,  to  Przewodniczący  był 

zobowiązany zwołać sesję, natomiast generalnie wnioskodawcy ustalają sesje z przewodniczącym

i można na pewne sprawy zwrócić uwagę.

Przewodniczący Rady Miasta Piły  powiedział, że przewodniczący nie ma żadnych kompetencji

w zakresie ingerowania w treść wniosków, które otrzymuje od ustawowych: 1/4 składu Rady lub 

Prezydenta,  ale  faktycznie  dobrą  praktyką  w samorządzie  dotychczas  było  trzymanie  się  litery 

prawa i oszczędność w formułowaniu takich bezpodstawnych oskarżeń.

Radny Janusz Kubiak  powiedział,  że  rozumie  inicjatywę  w tym zakresie,  ale  dotychczasowa 

praktyka była taka, że omawiano na posiedzeniach Komisji projekty.

Radny Lucjan Szutkowski powiedział, ze dobre praktyki, jeżeli są, to należy je pielęgnować, ale 

co miałaby wnieść tutaj dyskusja na Komisjach, w ramach dobrych praktyk, w przypadku takich 

postaci. Jeśli Radni chcieliby to kontestować, to powinni mieć na tyle odwagi, żeby teraz,  przy 

kamerach,  zgłosić  swoje uwagi  i  zastrzeżenia.  Radny Lucjan Szutkowski  dodał,  że  o pewnych 

rzeczach, jego zdaniem, nie należy dyskutować i że on po zapoznaniu się z wnioskami nie ma 

żadnych wątpliwości.

Radna Wiesława Sztaba  powiedziała,  że  w pełni  popiera  wniosek radnego  Dahlke,  ponieważ 

uważa, iż taka powinna być kolejność dyskutowania na temat ważnych problemów. Radna dodała, 

że  ma  pewność  jeśli  chodzi  o  nadanie  imienia  Senatora  Nowickiego,  natomiast  w  przypadku 

kardynała Jeża Radna ma znikome informacje.

Radny Paweł Dahlke  powiedział,  że powaga sytuacji  wymaga tego, że nie będzie się do tych 

niepotrzebnych,  jego  zdaniem,  uwag  radnego  Szutkowskiego  odnosił  i  dodał,  że  jak  wyraźnie 

zaznaczył na wstępie swojej wypowiedzi, zgadza się ze wszystkimi wnioskami, ale właśnie biorąc 

pod uwagę powagę sytuacji i szacunek, uważa, że powinny być zastosowane wszystkie elementy 

dobrych praktyk. Na koniec swojej wypowiedzi radny Paweł Dahlke powiedział, że mówiąc pół 

żartem, pół serio, można w ogóle zlikwidować Komisje.

Radny  Krzysztof  Muchewicz  zapytał  dlaczego  te  uchwały  nie  mogły  być  omawiane  na 

czerwcowej sesji Rady Miasta.

4



Radny Leszek Łado powiedział, że będzie głosował za podjęciem tej uchwały z kilku powodów. 

Kiedy czytamy życiorys kardynała Jeża, to jest to życiorys, którym można by obdarować wiele 

osób. Odnosząc się do pytania o związki kardynała z Piłą,  Radny powiedział,  że może nie ma 

bezpośredniego związku, ale był związany kardynał z tzw. ziemiami zachodnimi i północnymi. Po 

odzyskaniu tych ziem w 1945 roku nie była jednoznacznie postawiona sprawa przypisania parafii 

do diecezji polskich, one jeszcze przez wiele lat były w granicach jurysdykcji niemieckiej. Zasługa 

kardynała  Ignacego  Jeża  w  tym  zakresie  jest  ogromna.  To  były  ogromne  zasługi  w  zakresie 

integracji  ziem  północnych  i  zachodnich  z  resztą  ziem  polskich.  Radny  Łado  poprosił  też 

wykonawców, aby na tablicy wypisać główne zasługi Kardynała, bo wiele osób nie wie kim był  

kardynał Ignacy Jeż.

Krzysztof  Szewc,  zastępca  Prezydenta  Miasta  Piły  powiedział,  że  dwie  grupy tematów,  dla 

których zwołana została sesja, wynikają z kalendarza. Sprawa związana z okręgami wyborczymi 

została już omówiona. Jeśli chodzi o temat związany z nazwą ronda przy ul. Bydgoskiej, to wynika 

on  z  tego,  że  15  sierpnia  jest  Święto  Wojska  Polskiego  i  na  ten  czas  planowane  są  obchody 

związane  również  z  nadaniem  imienia  temu  rondu.  Biorąc  pod  uwagę,  że  zwołana  została 

nadzwyczajna  sesja,  to  włączono  również  dwa  projekty  uchwał  związane  z  nadaniem imienia 

skwerom biskupa  Ignacego  Jeża  i  pilskiego  senatora  Zdzisława  Nowickiego.  Prezydent  Szewc 

podziękował radnemu Leszkowi Łado za uzasadnienie tego wniosku, powiedzenie rzeczy, które 

według  Prezydenta,  dla  wszystkich  powinny być  oczywiste.  Krzysztof  Szewc  dodał,  że  są  to,

w jego odczuciu,  osoby,  nad zasługami których trudno dyskutować, tylko ich uhonorować. Jest 

jeszcze trzecia nazwa, ale nie jest dzisiaj przedstawiana, bo komisja ds. nazewnictwa musi się tym 

jeszcze zająć. Odpowiadając radnemu Muchewiczowi, prezydent Szewc powiedział, że nie można 

było przedstawić tych projektów na czerwcowej sesji, bo wnioski senatorów, których trzech mamy 

na sali, w takim momencie wpłynęły i zostały opracowane przez komisję ds. nazewnictwa także

w  trybie  dość  nagłym.  Zastępca  prezydenta  dodał,  że  jeśli  Radni  podejmą  taką  uchwałę,  to 

stosowne  tablice  na  skwerach  imienia:  biskupa  Jeża  i  senatora  Nowickiego,  będą  postawione

w momencie gdy uroczyście zechcemy nadać nazwę tym dwóm miejscom.

Radny Mieczysław Karpiński powiedział, że przychyla się do stanowiska radnego Pawła Dahlke. 

Radny dodał, że w Radzie nie było dotąd dyskusji nt. polityki historycznej. Radny zwracał uwagę 

na to, że na dawnym Placu PPR stoi pomnik, który odnosi się do 1000-lecia państwa polskiego, 

teraz ten plac ma nazwę Konstytucji 3 Maja, mamy pomnik Jana Pawła II, znajdujący się na Placu 

Zwycięstwa, a osobno jest ul. Jana Pawła II, mamy skrzyżowanie Piłsudskiego, rondo Piłsudskiego, 

i Radny odnosi wrażenie, że jest duży bałagan jeżeli chodzi o politykę historyczną i nazewnictwo

w Pile.  Rada – jako podmiot  -  powinna tego typu sprawy przedyskutować.  To, że komisja  ds. 
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nazewnictwa jako organ opiniodawczy wyraża swoje zdanie – to dobrze, ale to Radni takie decyzje 

podejmują. Radny Mieczysław Karpiński powiedział, że nie chciałby się w żaden sposób odnosić 

do meritum sprawy, natomiast ze względu na formułę, wstrzyma się Radny od głosu we wszystkich 

tych projektach.

Radna Maria Kubica powiedziała, że popiera wypowiedź radnego Łado i dodała, że w 2001 roku 

biskup Ignacy Jeż spotkał się ze środowiskiem ludzi,. którzy byli w obozach koncentracyjnych, ze 

środowiskiem sybiraków i z kombatantami. Radna Maria Kubica powiedziała, że było to bardzo 

ciekawe  spotkanie,  na  którym  podkreślano  starania  biskupa  w  sprawę  pojednania  polsko  – 

niemieckiego. Radna dodała, że uważa, iż to, że nasza współpraca z zachodnim sąsiadem wygląda 

tak jak wygląda, jest także dużą zasługą biskupa Jeża. Maria Kubica dodała też, że w 2004 roku 

miała  przyjemność uczestniczenia w spotkaniu w pilskim BWA z księdzem Biskupem. Na tym 

spotkaniu Biskup zaznaczył, że Piła jest mu szczególnie bliska, że lubi tu przejeżdżać i spotykać się 

z mieszkańcami w czasie mszy świętych.

Radny Krzysztof Muchewicz powiedział, że w związku z nadaniem nazwy senatora Nowickiego 

skwerowi  przy  ul  Komuny  Paryskiej  wnioskuje,  żeby  w  tegorocznym  budżecie  znalazły  się 

pieniądze na ten skwer, bo nie wygląda on tak jak powinien.

Wiceprzewodniczący Rady Paweł Jarczak powiedział, że jeśli Prezydent zwołuje nadzwyczajną 

sesję,  to ma on obowiązek załączenia projektów uchwał,  które na tej  sesji  mają być omawiane

i  Przewodniczący  nie  bardzo  ma  możliwość  wycofania  jednych,  wprowadzenia  drugich. 

Przewodniczący  nie  miał  możliwości  ingerencji  w  ten  porządek  obrad,  który  dzisiaj  Radni 

otrzymali.  W  odniesieniu  do  słów  radnego  Mieczysława  Karpińskiego,  wiceprzewodniczący 

Jarczak powiedział, że jest to niekonsekwencja, przyjmowanie porządku obrad, a potem mówienie, 

że się wstrzymuję od głosu, bo z przyczyn proceduralnych nie podoba mi się ta uchwała. Radni 

mieli szansę zmienić ten porządek obrad i nie byłoby tej dyskusji. Paweł Jarczak powiedział, że 

przyjęto porządek obrad, bo Pan Przewodniczący pytał czy są uwagi do przedstawionego porządku 

obrad i jeżeli nie ma uwag, to uznaje się porządek za przyjęty. Wtedy trzeba było zgłosić uwagę

o tym, że nie pasuje nam procedowanie tej  uchwały,  ale skoro przyjęto porządek, to mówienie

o tym, że coś zostało naruszone czy że czujemy się z tym źle, jest pewną niekonsekwencją, a już 

powoływanie się na argument, że będę się wstrzymywał dlatego, że proceduralnie to mi się nie 

podoba, jest totalnie niekonsekwentne.

Przewodniczący Rady Miasta Piły Rafał Zdzierela powiedział, że interpretacja chyba za daleko 

poszła, bo o ile my możemy dołączyć do porządku obrad inne projekty uchwał za zgodą 1/4 Rady,  
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Prezydenta – wnioskodawców, o tyle nie ma możliwości ingerowania w te złożone na piśmie, „a 

Pani Mecenas tutaj kiwa, potakując głową”.

Radna  Jolanta  Lubińska  poprosiła,  żeby  przejść  do  głosowania  i  dodała,  że  nie  zauważyła

w wypowiedziach Radnych cienia wątpliwości co do osoby biskupa Jeża. Radna Jolanta Lubińska 

podkreśliła, że Radni nie mają wątpliwości, żeby takie rondo w Pile powstało, a ktoś, kto włączył 

teraz odbiornik  ma prawo wyciągnąć  zupełnie  odwrotne wnioski.  Radna powiedziała,  że  to,  iż 

żaden z Radnych nie charakteryzował wcześniej biskupa Jeża dowodzi wyłącznie tego, że Radni 

wiedzą kim on był, co zrobił dla Piły, dla Polaków, a dyskusja dotyczy zupełnie innego obszaru.

Przewodniczący Rady Miasta Piły zapytał Radną czy to był wniosek formalny i przypomniał, że 

są jeszcze dwa inne głosy, radnego Mariana Barełkowskiego i radnego Mieczysława Karpińskiego. 

Przewodniczący zapytał czy był to wniosek o zamknięcie dyskusji.

Radna Jolanta Lubińska zaprzeczyła i powiedziała, że nie ma prawa zgłaszać takiego wniosku.

Przewodniczący Rady Miasta Piły powiedział, że Radna ma takie prawo.

Radna Jolanta Lubińska powiedziała, że jeśli ma prawo, to zgłasza taki wniosek.

Przewodniczący Rafał Zdzierela  powiedział, że zgodnie z naszym statutem, Rada ma prawo do 

głosowania jednego głosu „za” i drugiego głosu „przeciw”.

Radny Marian Barełkowski powiedział, że Przewodniczący w tej chwili wymusił głosowanie nad 

zamknięciem  dyskusji.  Radny  dodał,  że  nie  będą  Radni  głosować  tych  wszystkich  uchwał 

„blokiem”, tylko każdą osobno, a teraz wszystko połączyło się razem. Marian Barełkowski dodał, 

że  nie wie czy mówić już na temat  Zdzisława Nowickiego,  bo temat był  już włączony.  Radny 

zwrócił uwagę, żeby wrócić do pierwszej uchwały, dotyczącej kardynała Jeża. Radny dodał, że miał 

okazję poznać Biskupa i będzie, oczywiście, głosował „za”.

Przewodniczący Rady  powiedział, że nie może odczytywać treści wypowiedzi inaczej niż były 

wypowiedziane i zapytał czy to był głos „za” wnioskiem radnej Lubińskiej czy przeciw”.

Radny Marian Barełkowski powiedział, że był to głos „za” wnioskiem.

Radny  Mieczysław  Karpiński  powiedział,  że  prosił  o  głos  ad  vocem,  do  wypowiedzi 
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przewodniczącego  Pawła  Jarczaka.  Radny Karpiński  powiedział,  że  mamy tryb  nadzwyczajny, 

Przewodniczący nie pytał o porządek obrad, nie była to kwestia przez Radnych zatwierdzana, tak 

samo jak nie będzie na tej sesji omawiania spraw różnych, wniosków i interpelacji, więc Radny 

prosi,  żeby nie  nadużywać  sztuczek proceduralnych,  Radny mówił  bardzo  ogólnie  jeśli  chodzi

o metody pracy Radnych i dodał, że podtrzymuje swoje stanowisko.

Przewodniczący Rady Miasta Piły Rafał Zdzierela  poprosił radnego Karpińskiego o ostrożne 

wypowiadanie  kwestii.  Zarzuty  w  postaci  nadużywania  kwestii  statutowych,  Przewodniczący 

uważa za niewłaściwe ze strony Radnego w sytuacji, kiedy to od Przewodniczącego zależy to jak 

sesja  będzie  poprowadzona,  mając  do  dyspozycji  wyłącznie  ustawę  o  samorządzie  gminnym

i statut, który te kwestie reguluje. Przewodniczący dodał, że mimo wielkiego szacunku do radnego 

Karpińskiego, nie wchodząc w kwestie merytoryczne wypowiedzi, chce powiedzieć, że takiego ad 

vocem nie ma, są natomiast ściśle określone kwestie głosów natury formalnej i takim głosem był 

również wniosek radnej Jolanty Lubińskiej.

Głosowanie wniosku radnej Lubińskiej:

Radni przyjęli  wniosek 12 głosami „za”,  przy 7 głosach „przeciw”, a dwóch Radnych nie 

wzięło udziału w głosowaniu.

Głosowanie:

Radni podjęli uchwałę 19 głosami „za”, przy 1 głosie „wstrzymującym się”, a 1 Radna nie 

wzięła udziału w głosowaniu.

Ad 5.

Projekt uchwały w sprawie nadania nazwy dla ronda omówiła Julita Mudyna, dyrektor Wydziału 

Gospodarki  Nieruchomościami.  Dyrektor  poprosiła  o  wniesienie  autopoprawki w  projekcie 

uchwały, po cyfrze arabskiej – 9 – należy dopisać kropkę.

Przewodniczący  Rady  Miasta  Piły powiedział,  że,  jak  rozumie,  ta  kropka  dotyczy  także 

uzasadnienia.

Dyrektor Mudyna potwierdziła.
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Radny Zbigniew Pyziak powiedział, że kiedy przyjrzymy się pilskim rondom, to widać, że każde

z tych rond jest inaczej oznakowane. Radny Pyziak zaproponował ujednolicenie oznakowania rond. 

Jako  przykłady  różnego  oznakowania  rond,  Radny  podał:  rondo  Kuronia,  rondo  Piłsudskiego

i  rondo  Toboły.  Zdaniem  Radnego,  najciekawiej  jest  oznakowane  rondo  Franciszka  Toboły

i proponuje on, żeby wszystkie ronda, w przyszłości, były tak oznakowane.

Radny  Leszek  Łado  powiedział,  że  będzie  głosował  za  podjęciem  tej  uchwały.  Po  pierwsze 

dlatego, że jest to ukłon w stronę wielu tysięcy żołnierzy, którzy walczyli na froncie wschodnim. 

Radny  Łado  przypomniał,  że  jutro  obchodzimy  rocznicę  wybuchu  Powstania  Warszawskiego

i  dodał,  że  na przyczółku warecko – magnuszewskim generał  Berling podjął  decyzję,  ten pułk 

poszedł na pomoc walczącej Warszawie. Zginęło ponad 400 żołnierzy, a sam generał za samowolę, 

jak podkreślił Józef Stalin, został skazany na areszt domowy.

Radny Tomasz Pochylski zapytał czy ta inwestycja jest już zakończona, bo jest przejezdna ul. 

Bydgoska i  ul.  Podchorążych, ale jeszcze powinna być dokończona ta część do ul.  Karpackiej. 

Radny zapytał czy nie powinniśmy zaczekać z nadawaniem nazwy do zakończenia inwestycji.

Radna Wiesława Sztaba powiedziała, że bardzo ją cieszy to, że rondo otrzyma nazwę żołnierzy 

wojska  polskiego,  pułku. Radna  dodała,  że  czas  najwyższy,  abyśmy stworzyli  w  Pile  miejsce 

upamiętniające zdobywców Wału Pomorskiego.

Przewodniczący Rady przypomniał, że teraz omawiany jest inny temat.

Prezydent Krzysztof Szewc powiedział, że od wielu lat nie funkcjonuje w Pile system informacji 

miejskiej,  nie  ma  ujednoliconych  nazw,  nie  ma  ujednoliconych  wzorów  czcionek  i  nad  tym 

Prezydent  Szewc  pracuje  z  Prezydent  Dudzińską.  Prezydent  Krzysztof  Szewc  dodał,  że  ma 

nadzieję, iż w przyszłym roku, jeżeli wprowadzimy taki temat przy temacie związanym z budżetem, 

Radni zagłosują, żeby system informacji miejskiej został ujednolicony. Prezydent powiedział też, że 

nie bez kozery to rondo, właśnie w tym rejonie, będzie nosiło tę nazwę i powiedział, że pamiętamy, 

że Piła to było miasto, jak mówiono kiedyś, trzech mundurów: wojska, policji i kolejarzy, a przy 

tym  rondzie  usytuowany  był  kompleks  wojskowy,  nie  wspominając  o  tym,  że  przy  ul. 

Podchorążych był kiedyś wojskowy poligon. Krzysztof Szewc dodał, że zaskoczony jest pytaniem 

radnego Pochylskiego o to czy to rondo jest zakończone, bo WPF i program inwestycyjny radny 

Tomasz  Pochylski  powinien  znać.  Odpowiadając  na  pytanie  radnego  Pochylskiego,  Prezydent 

powiedział, że rondo jest zakończone, natomiast czymś innym jest kolejny etap budowy układu ulic 

i jest to ujęte w naszym planie na lata 2015 – 2016, o ile Prezydent dobrze pamięta.
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Głosowanie:

Radni podjęli uchwałę 18 głosami „za”, przy 2 głosach „wstrzymujących się”.

Ad 6.

Projekt  uchwały  w  sprawie  nadania  nazwy dla  skweru  zreferowała  Julita  Mudyna,  dyrektor 

Wydziału Gospodarki Nieruchomościami.

Rafał Zdzierela, przewodniczący Rady Miasta Piły poprosił o zabranie głosu, obecnego na Sali, 

senatora RP Mieczysława Augustyna.

Mieczysław Augustyn, senator RP powiedział, że to Senat RP, w którego szeregach, w pierwszej 

kadencji,  Zdzisław Nowicki  zasiadał,  podjął  jedne  z  najważniejszych ustaw w historii  polskiej 

demokracji,  ustawy  samorządowe.  Mieczysław  Augustyn  powiedział,  że  bardzo  szanował 

ambasadora i  senatora Nowickiego i  wnioskował o nadanie mu honorowego obywatelstwa Piły 

wtedy, kiedy jeszcze on żył. Senator Augustyn dodał, że cieszy go, iż udało mu się przekonać Klub 

Senatorów do  tego,  żeby zaproponować  Radzie  Miasta  Piły  podjęcie  tej  uchwały.  Mieczysław 

Augustyn powiedział, że można sobie wyobrazić ładniejsze miejsce, ale ma nadzieję, że Prezydent

i Radni przyczynią się do tego, żeby to miejsce wypiękniało i było na miarę tej postaci. Senator 

Augustyn  przypomniał,  że  Zdzisław Nowicki  jest  jedynym pilaninem,  który  został  dyplomatą, 

najpierw konsulem, a potem ambasadorem i dodał, że chciałby już dzisiaj zaprosić na uroczystość, 

która być może będzie połączona z ustawieniem tablicy na skwerze, będzie wystawa i będzie czas 

na  wspomnienia,  przypomnijmy,  że  brat  senatora  Nowickiego,  ksiądz  Władysław Nowicki  jest 

proboszczem przy skwerze, jak Radni postanowili, kardynała Jeża.

Radna  Wiesława  Sztaba  powiedziała,  że  miała  przyjemność  rozmawiać  na  temat  senatora 

Nowickiego z Tadeuszem Rzemykowskim, który mówił, że nadaje się w Pile tyle nazw, a zapomina 

się o jednej postaci – Zdzisława Nowickiego i ten pomysł, żeby nadać jakiemuś miejscu jego imię 

zgłosił Tadeusz Rzemykowski.

Przewodniczący Rady Miasta Piły poprosił o zabranie głosu senatora Tadeusza Rzemykowskiego.

Senator Tadeusz Rzemykowski powiedział, że ma nadzieję, że zapadnie pozytywna decyzja w tej 

sprawie  i  poprosił,  żeby w takich  sprawach  pomijać  jakieś  uwagi  i  zagłosować  jednomyślnie. 

Tadeusz Rzemykowski powiedział, że Zdzisław Nowicki był przyjacielem jego rodziny i dodał, że 
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ważne jest to, że Senatorowie Ziemi Pilskiej, niezależnie od pochodzenia, jako pierwsi w Polsce 

zjednoczyli się i podjęli szereg decyzji.

Radna Teresa Kasior powiedziała, że Radni od dłuższego czasu przypatrywali się temu skwerowi, 

położenie skweru jest  przepiękne i  chodzi tam bardzo dużo ludzi,  a  teraz miejsce to zyska tak 

piękne imię.

Radny Marian Barełkowski powiedział, że miał przyjemność pracować ze Zdzisławem Nowickim 

w Urzędzie Wojewódzkim w latach 1976 – 1981 i bardzo się wówczas zaprzyjaźnili. Radny Marian 

Barełkowski powiedział, że Zdzisław Nowicki był człowiekiem bardzo otwartym i inteligentnym

i, że będzie głosował za tym, żeby upamiętnić jego imię, nazywając nim pilski skwer.

Głosowanie:

Radni podjęli uchwałę 17 głosami „za”, przy 1 głosie „wstrzymującym się”.

Krzysztof  Szewc,  zastępca  Prezydenta  Miasta  Piły  podziękował  Radnym  za  podjęcie  tych 

uchwał, bo są to i instytucje i osoby, które są godne zachowania w pamięci pilan.

W  związku  z  wyczerpaniem  porządku  obrad,  Przewodniczący  Rady  Miasta  Piły  Rafał 

Zdzierela zakończył obrady XLIX sesji Rady Miasta Piły.

Protokół sporządziła: Przewodniczący Rady Miasta Piły

Małgorzata Leśniak (-) Rafał Zdzierela
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